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تهرانیهادیگرشمالنمیروند
همراه بیوک میرزایی در محل اکوپارک تهران گشت زدیم

فرحزاد؛ مناسب پرنده نگری  و عکاسی در تهران
روددره فرحزاد چون نگینی در میان ســاختمان های سیمانی 
و آهنی و پل های بزرگ کلانشــهر تهران می درخشد. این دره 
که به تازگی توسط شــهرداری احیا شده است جزو جاذبه های 
بی نظیر و ارزشمند تهران اســت. ارزشمندی احیای دره وقتی 
بیشتر مشخص می شود که بدانیم این محیط در گذشته شاهد 
رخدادهای تلخی بوده و به خاطر تجمع معتادان و موادفروش ها 
و انباشــت زباله آب، خاک و محیطش بسیار آلوده شده است و 

درختان و طبیعت زیبایش در حال نابودی بود.

 زیباترین دره تهران 
این دره به نظر من زیباترین دره تهران است؛ چون دره های دیگر 
بیشتر کوهستانی است و از درخت خیلی خبری نیست و بیشتر 
سنگ و کوه است، ولی این دره یک مسافت خیلی طولانی هم رود 
دارد و هم درختان کهنسال 100 تا 300ساله. حالا که به همت 
شهرداری پاکیزه و از معتادان و زباله ها پاکسازی شده جای بسیار 
باارزشی به وجود آمده که مردم می توانند از آن استفاده کنند. من 
اطمینان دارم که مردم با دیدن این دره شوکه می شوند؛ چون فکر 

نمی کنند که چنین دره ای در تهران باشد؛ اینقدر جذاب و زیبا.

 پاتوق مناسب پرنده نگری و عکاسی
از آنجا که شهرداری المان های طبیعی را برای احیای دره حفظ 
کرده اینجا محیطی بکر است و لوکیشن زیبایی برای عکاسی به 
شمار می رود که در همه فصل ها جاذبه خاص خودش را دارد. 
علاقه مندان به طبیعت می توانند در این طبیعت بکر عکاسی 
کنند. همچنین بــرای افرادی که به پرنده نگــری علاقه دارند 
محیط فوق العاده ای است. در این محیط تنوع پرندگانی چون 
دارکوب، سار، مرغ مینا و... بسیار است. درواقع در این دره امکان 
گردشگری، عکاسی، پرنده نگری، کوهپیمایی و... یکجا فراهم 

شده پس با احتیاط وارد آنجا شوید و به محیط آسیب نزنید.

 روشن کردن آتش ممنوع
امیدوارم با این تبلیغاتی که شده مردم این مکان گردشگری را 
بشناسند و حتما از آن بازدید کنند؛ البته برای بازدیدکنندگان 
توصیه هایی هم دارم؛ اول اینکه به هیچ عنوان در این دره برای 
غذا پختن آتش روشن نکنند و درواقع آنجا را مثل پارک ندانند، 
بلکه به چشم یک محیط ورزشی ببینند که قرار است در آن چند 
ســاعت کوه پیمایی و طبیعت گردی کنند. حتما با خودشان 
آذوقه سبک مثل ساندویچ و آب آشامیدنی ببرند، زباله نریزند 
و با لباس گرم و کفش مناسب طبیعت گردی به این دره بکر و 
طبیعی بروند؛ به ویژه دقت کنند که در فصل های سرد آنجا مثل 

کوهستان سرد و لغزنده است؛ پس احتیاط کنند.

نگاه نگاه

دست همه دست اندرکاران را می بوسم
آخرین بار 7ســال پیش برای بازی در یــک تله فیلم به 
کارگردانی بهرنگ توفیقی به فرحزاد رفتم. یادم هست 
محیط خیلی ناامــن و خطرناک بود. حضــور پرتعداد 
معتادان این نگرانی را به وجود آورده بود که نکند مورد 
هجوم آنها قرار بگیریم. از طرفی یادم هست مردم ساکن 
آن محدوده از اینکه از فرحــزاد فیلمبرداری می کردیم 
خیلی ناراضی بودند. می گفتند شما با فیلمبرداری از این 
تصاویر و پخش آنها آبروی ما را می برید. حالا خوشحالم 
که این محدوده به یک محل امن و آبرومند تبدیل شده 
است. این اتفاق بسیار بسیار مبارک را تبریک می گویم و 
دست  همه دست اندرکارانی را که از فکر و ایده تا اجرا در 

این پروژه نقش داشته اند، می بوسم.

تبدیلروددرهبهقطبگردشگری
عبدالمطهر محمدخانی، سخنگوی شهرداری تهران:  درخواست ساکنان منطقه روددره فرحزاد برای ایجاد امنیت 
و آرامش در محدوده، مدیریت شــهری را بر آن داشــت تا به ســاماندهی این منطقه خوش آب و هوا در پایتخت 

بپردازد. از سوی دیگر اکوپارک فرحزاد ظرفیت تبدیل شدن به یکی از قطب های گردشگری در شهر را دارد.

تهدیدشهر،فرصتشد
عســگر جلالیان، معاون حقــوق بشــر و امــور بین الملــل وزارت دادگســتری:  روددره فرحزاد یک مرکــز جدی نقض 
بهداشت، سلامت و امنیت عمومی بود. این مرکز و کلونی نگران کننده از بین رفته و به یک موقعیت بسیار ارزشمند 

برای شهروندان تبدیل شده است.آنچه در روددره فرحزاد توسط شهرداری تهران انجام شده، قابل تحسین است.

صفحه آرا: مهرداد هاشمیان

جواد قارایی
 مستندساز

مهران رجبی
مجری و بازیگر

فاطمه گودرزی
 بازیگر

کاظم احمدزاده
 مجری 

سیروس همتی
 بازیگر 

المیرا شریفی مقدم
 مجری

اسماعیل کهرم، بوم شناس 
و فعال محیط زیست

پاکسازی و احیای دره فرحزاد؛ یک اتفاق بزرگ
خبر نداشتم که احیای روددره فرحزاد به پایان رسیده است. 
قطعا این یک اتفاق خوب و کاری بســیار ارزشــمند است. 
یادم هســت ســال ها پیش این منطقه پاتوق معتادان بود. 
می نشستند و به راحتی مواد مصرف می کردند. البته اینها در 
ظاهر است و در باطن قضیه بسیار چرک تر است؛ مثل فیلم 
سنتوری که نشان می داد آنجا که کلونی معتادان بود حتی سر 
کفش افرادی که فوت می کردند هم دعوا داشتند. اینکه این 
منطقه که کانون انواع آسیب های اجتماعی بود، تبدیل به یک 
محیط گردشگری خانوادگی شده اقدام ارزشمندی است، اما 
ارزشــمندتر از آن بخش اول کار شهرداری برای جمع آوری 

معتادان و از بین بردن لانه فساد است.

 هدیه سرسبزی و خرمی به مردم
درواقع آن افراد از دره نمی توانســتند خرج موادشــان را 
دربیاورند و به اطراف پخش می شــدند تا با هر وســیله ای 
پول موادشان را به دست بیاورند. به نظرم این اتفاق که دره 
فرحزاد که با جبر زمان دســت افراد معتاد افتاده بود، حالا 
تبدیل به یک فضای سبز گردشــگری شده که همه اهالی 
پایتخت همراه خانواده هایشــان با خیــال راحت و امنیت 
می توانند از آن بهره مند شوند، یک اتفاق بزرگ است؛ یعنی 
تبدیل کانون فســاد به یک منطقه سرسبز، خرم و محیط 

خانوادگی جهاد است.

 مشابه این اتفاق در سوئیس رخ داد
من به خاطر مسائل خانوادگی سالی چندبار به سوئیس سفر 
می کنم. در این کشور پیشرفته و مرفه هم این اتفاق رخ داد. 
وسط شــهر زوریخ یک پارک قدیمی وجود دارد که سال ها 
پاتوق و محل تجمع معتادان شــده بود و آنها به راحتی و در 
ملأعام مواد مصرف می کردند و این پارک به عنوان لانه فساد 
در اروپا معروف شده بود. سیاست شهردار وقت آنجا بود که 
جوانان فلاکت و بدبختی اینها را ببینند و عبرت بگیرند، اما 
بالاخره شهرداری سرکار آمد که همه معتادان را جمع آوری 
و منطقه را پاکســازی کرد و دوبــاره آن محیط برای حضور 

خانواده ها مهیا شد.

  امیدوارم تجهیز شود
امیدوارم بــا احیای روددره فرحزاد مســیرهای مناســب 
پیاده روی برای مردم درست کنند؛ مسیرهایی که چند ساعت 
مردم در دامنه کوه قدم بزنند. در طول مسیر وسایل بازی برای 
بچه ها بگذارند. وسایل ورزشی و طناب های مخصوص ورزش 
برای بزرگســالان جانمایی کنند. از همه مهم تر در ابتدای 
مسیر فروشگاه ها و مغازه هایی باشد که مردم بتوانند نیازهای 

اولیه شان را از آنجا تهیه کنند.

دست مریزاد به مجریان اکوپارک
دست مریزاد می گویم به افرادی که طرح اکوپارک فرحزاد 
را اجرا کردند و معتقدم برای کلانشهری مانند تهران هر قدر 
فضای سبز، بوستان و محیط گردشــگری درست کنند باز 
هم کم است. این شهر سال هاست که با ساختمان های بلند 
محاصره و با هوای آلوده به یک شهر صنعتی تبدیل شده و 
هوای خشکی پیدا کرده است. اگر فضاهای امنی برای گردش 
خانواده ها درست شود که آخر هفته ها و تعطیلات به جای 
جاده چالوس و شــمال به این محیط ها بروند، خیلی خوب 
است. البته من مدت هاست به دلیل شلوغی و هوای آلوده از 
تهران خارج شده ام و در محدوده جاجرود زندگی می کنم، 
ولی اگر ساکن تهران بودم قطعا یکی از فضاهای گردشگری 

که همراه خانواده به آن سر می زدم، فرحزاد بود.

خوشحالم که این طرح به بار نشست 
یادم هست ســال ها پیش موضوع تبدیل روددره فرحزاد به 
یک محیط امن گردشگری در دستور کار شهردار منطقه2 و 
شهردار تهران بود و حالا خوشحالم که بعد از گذشت سال ها 
به ثمر رسیده است. اینکه یک پروژه در چندین سال دغدغه 
چندین شهردار باشد نشــان می دهد که پروژه بسیار مهم و 
کلانی است. این طرح کار قشــنگ و حرکت درستی است و 
علاوه بر ایجاد یک محیط امن گردشگری موجب امنیت خود 
ساکنان فرحزاد هم شده اســت؛ چون تا آنجا که اطلاع دارم 
حضور معتادان در آنجا یک پارادوکس فرهنگی به وجود آورده 
بود و ساکنان آن محدوده از این موضوع ناراحت بودند. الان 

که متوجه شده ام این پروژه به بار نشسته بسیار خوشحالم.

معتادان محدوده ساماندهی شدند
من دیروز برای فیلمبرداری به آن محدوده رفته بودم و با 
چشم خودم تغییرات خوبی را که در آن محدوده رخ داده 
دیدم و بسیار خرسند شدم. خوشحالم که این محل امروز 
افتتاح شده و در ایام تعطیلی آخر هفته و تعطیلات نوروز 
مردم می توانند به جای چالــوس و... به تفرجگاهی که در 
داخل تهران اســت، بروند. به خاطر ایــن اتفاق خوب به 
مدیران شهری تبریک و خسته نباشید می گویم. نکته مهم 
دیگر از نظر من این است که معتادانی را که در آنجا به سر 
می بردند   به کمپ برده و ساماندهی کرده اند، ولی اگر آنها 
را از یک نقطه متمرکز در نقاط دیگر پخش کرده باشــند، 

اتفاق خوبی نیست.

روددره فرحزاد، جاده چالوس تهران است
این محل تکه ای زیبا و ییلاقی جنگلی در تهران است و 
به زودی جای جاده چالوس را خواهد گرفت. من ساکن 
منطقه۵ تهران هستم. خوب می دانم که روزگاری روددره 
فرحزاد به محلی برای تجمع معتادان تبدیل شــده بود، 
ولی حالا یک فضای زیبای تفرجگاهی شده است و حتی 
می تواند مسیر کوهنوردی باشد. شنیده ام این مسیر به 
امامزاده داوود راه دارد که این هم می تواند مسیر مناسبی 
برای تردد زائران باشــد. توصیه می کنم به مراجعان که 
حتما کفش کوهنوردی بپوشند. من مادر 2فرزند هستم 
و این تفرجگاه می تواند در سفرهای خانوادگی جایگزین 
جاده چالوس شود؛ چراکه به نظر من اینجا به عنوان مسیر 
ییلاقی، جای جاده چالوس را خواهد گرفت و  من حتما 
از این فضا برای تعطیلات آخر هفته همــراه با خانواده 

استفاده خواهم کرد.

  به یاد خاطرات قدیم
در خنکای مطبوع هوای پاییز تهــران به روددره 
فرحزاد می رویم و بعد از مســیر پرفراز و نشیب 
به پایین دست و کنار رودخانه می رسیم. صدای 
شرشــر آبی که از میان درختان کهنسال  جاری 
است میرزایی را به یاد خاطرات قدیمش می اندازد. 
درحالی که با وجود دردزانو تلاش می کند خود را به 

کنار آب برساند، می گوید: »یادش به خیر، قدیم ها که 
بچه بودیم وقتی همراه پدر و مادرم به زیارت امامزاده 

داوود می رفتیم، از فرحزاد می گذشتیم.« 

   امکانات رفاهی ایجاد کنند
مسیر تردد سنگفرش شده و میرزایی 
درحالی کــه ســنگفرش را نشــان 
می دهد، می گوید: »اینکه به طراحی 
مجموعه توجه شــود خیلی اهمیت 
دارد؛ مثلا همین سنگفرش ها جلوه 
ســنتی و قدیمی دارنــد و زیباتر از 
آسفالت هستند. در کل باید امکانات 
رفاهی در اینجا ایجاد کنند؛ مثلا چند 
کافه، بوفــه و پارکینگ هــم در این 
محدوده بسازند تا خانواده ها با خیال 

راحت به پیک نیک بیایند.«   

   مردم را مطلع کنید
میرزایی از شــهردار کوهســتان منطقه2 می خواهد 
افتتاح این مجموعه را با بنر و پارچه نوشته در شهر به 
اطلاع عموم مردم برســانند و می افزاید: »خانه من از 
اینجا فاصله چندانی ندارد، ولی از وجود این مجموعه 
بی اطلاع بودم. بهتر است اطلاع رسانی ها بیشتر شود. 
اگر این فضاها ساخته شود، خیلی ها دیگر آخر هفته ها 
به شمال یا اطراف شهر نمی روند؛ البته مشروط به اینکه 

بدانند چنین جایی وجود دارد.« 

فکر می کردم در قرق معتادان است   
چند متر دورتر کارگران مشــغول کندن زمین و پیاده راهســازی 
هستند؛ عملیاتی که بخشی از پروژه ســاماندهی روددره فرحزاد   
و قرار است این بخش از شهر ســامان بگیرد و به یکی از مفرح ترین 
تفرجگاه های پایتخت تبدیل شــود. میرزایی به کارگران خداقوت 
می گوید و ادامه می دهد: » خیلی وقت بود که به اینجا نیامده بودم؛ 
چون شــنیده بودم روددره فرحزاد در قرق معتادان متجاهر و اراذل 
و اوباش است، اما به نظر می رســد این محدوده ساماندهی و از حضور 

معتادان پاکسازی و برای خانواده ها امن شده است.«

  بساط غذا کنار آب
مشــتی آب برمی دارد و به صــورت می زند و 
صحبت هایش را اینطور ادامه می دهد: »خوب 
یادم هست؛ راه طولانی بود، پای پیاده یا سوار بر 
قاطر و اسب این مسیر را تردد می کردیم، وقتی 
خسته و گرسنه می شــدیم کنار آب سفره ای 

 پهن می کردیم و غذایی می خوردیم.« 

 از اسب به زمین افتادم 
در یکــی از صحنه های فیلمبرداری از اســب 
بــه زمیــن افتــادم و از آن موقــع زانویــم درد 

می کند.

مشغولیت هنری این روزهای آقای بازیگر
صبح هــا بــه رادیــو مــی روم و عصرهــا در 
2سریال، یکی برای شــبکه خانگی و دیگری 

برای تلویزیون مشغول بازی هستم.

بیوک میرزایی اوقات فراغتش را چطور 
می گذراند؟

وقــت چندانــی بــرای فراغــت نــدارم، 
ولــی هــر وقــت فرصتــی پیــش بیاید 
پیــاده روی می کنــم و بــه باشــگاه 
می روم تا بدن سالمی داشته باشم؛ 

چون بــرای بازیگــری باید بدن ســالم 
داشته باشیم وگرنه بیکار می شویم.

    تحویل اکوپارک به شهروندان
در لابه لای شاخ و برگ سبز درختان پل چوبی زیبایی که 2سوی رودخانه را به هم وصل کرده خودنمایی می کند. از 
روی پل مردی که به نظر می رسد از ساکنان همان اطراف است به همراه چند قاطر عبور می کند. قدم زنان از کنار پل 
چوبی می گذریم تا به پل سنگی که در بالای رودخانه جانمایی شده می رسیم. حسام سلطانی، شهردار کوهستان 
منطقه 2که در محوطه حضور دارد به میرزایی توضیح می دهد که این پل ها و فضاسازی ها بخشی از پروژه ساماندهی 

روددره فرحزاد است که به زودی تکمیل می شوند و با عنوان اکوپارک در اختیار شهروندان قرار می گیرند.

   باید قدر اینجا را بدانیم
در مسیر برگشت از فرحزاد از کنار ماشین  های سنگینی که مشغول خاکبرداری و بهسازی جاده هستند عبور می کنیم 
تا به بلندای تپه های مشرف به فرحزاد برسیم. از بالای تپه ها سرسبزی و زیبایی روددره بیشتر به چشم می آید. میرزایی 
می گوید: »خیلی خوب است که در شهر با همه شلوغی ها و دود و دم و ترافیک، یک چنین طبیعت زیبایی داریم. باید 
قدرش را بدانیم. یادم هست وقتی بچه هایم کوچک بودند بیشتر برای تفریح به پارک لاله و بلوار کشاورز می رفتیم، ولی 

حالا با   اینکه وقت سرخاراندن ندارم اگر این اکوپارک افتتاح شود، حتما به اینجا می آییم.« 

از آخرین بــار که با ســریال تلویزیونی 
»آتش و باد« در قاب تلویزیون ظاهر شد، 
حدود یک سال می گذرد. بیوک میرزایی، 
بازیگر پیشکسوت صداوسیمای کشورمان 
که این روزها مشغول بازی در 2سریال برای 
شــبکه نمایش خانگی و تلویزیون است، 

متولد تهران و بچه  »لب خط« و بازنشسته 
رادیوســت. البته میرزایی از سال ها قبل 
در غرب تهران و محله سعادت آباد زندگی 
می کند و اهل پیاده روی هم هست؛ برای 
همین وقتــی از او می خواهیم به روددره 
فرحزاد برویم، می پذیرد و می گوید: فرحزاد 
یک جاذبه گردشگری منحصربه فرد برای 

اهالی پایتخت است که باید بیشتر 
معرفی شود. شرح این دیدار را در 

ادامه بخوانید.

 فعالیت ها    بازی در نمایش تلویزیونی آینه خیال، اجرای برنامه رادیویی صبح 
جمعه با شما، ایفای نقش در سریال های آقای دلار، نار و نی، اخراجی ها 2، تنگنا، 

همسایه ها، مدارصفر درجه، کلاه پهلوی، مرد 2هزار چهره و روزگار جوانی و...
 شروع فعالیت هنری   ســال ۱۳۴۹ از ۱۵ســالگی و یادگیری بازیگری در 

»هنرکده آناهیتا« 
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